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I. Inleidende uiteenzetting  
van de heer Emmanuel de Bock, mevr. 

Véronique Jamoulle, mevr. Lotte Stoops en 
mevr. Ingrid Parmentier, mede-indieners van 

het voorstel van resolutie 
 

I. Exposé introductif 
de M. Emmanuel de Bock, Mmes 

Véronique Jamoulle, Lotte Stoops et Ingrid 
Parmentier, coauteurs de la proposition de 

résolution  
 

De heer Emmanuel De Bock zegt dat de voorgeschiedenis 
van het domein wordt beschreven in de toelichting van het 
voorstel van resolutie. Vervolgens citeert hij het verzoekend 
gedeelte van de tekst. Hij verduidelijkt dat de heropening niet 
mag gebeuren ten koste van de fauna en flora die werden 
beschermd dankzij de sluiting van het domein. 

 
Mevrouw Véronique Jamoulle onderstreept de 

schoonheid van deze plaats. Wanneer die bij zeldzame 
gelegenheden open is, is het een echte verrukking om 
ernaartoe te gaan. 

 
Mevrouw Lotte Stoops is verheugd om met deze tekst 

verzoeken van de burgers te kunnen overbrengen. Niet alleen 
de gemeenten zijn vragende partij. 

 
Mevrouw Ingrid Parmentier verwijst naar de vzw 

Coördinatie Zenne die werkt aan de opwaardering van de 
waterlopen. Het zou hier gaan over een stuk van het groene 
en blauwe netwerk dat toegankelijk zou zijn. 
 

   M. Emmanuel De Bock relate que L’historique du 
domaine est repris dans les développements de la 
proposition de résolution. Il cite ensuite le dispositif du 
texte. Il précise que la réouverture ne devrait pas se faire au 
détriment de la faune et de la flore qui ont été préservées 
grâce à la fermeture du domaine.  

 
Mme Véronique Jamoulle souligne la beauté de ce lieu. 

Lorsqu’il est ouvert pour de rares occasions, s’y rendre est 
un véritable émerveillement. 

 
 
Mme Lotte Stoops se dit ravie de relayer avec ce texte 

des demandes exprimées par les citoyens. Il n’y a pas que 
les communes qui sont demandeuses. 

 
Mme Ingrid Parmentier évoque l’ASBL coordination 

Senne qui travaille à la remise en valeur des cours d’eau. Il 
s’agirait là d’un morceau du maillage vert et bleu qui serait 
accessible. 

 
 

II. Algemene bespreking  
 

II. Discussion générale 
 

Mevrouw Aurélie Czekalski zegt dat ze een betere 
toegang tot groene ruimten voor alle Brusselaars verdedigt. 
Ongeveer 264.000 Brusselaars hebben geen toegang tot een 
groene ruimte dicht bij huis. Bij sommige herinrichtingen van 
de openbare ruimte ontbreekt het aan vergroening. Het groene 
karakter van Brussel is verbonden met zijn imago en moet als 
een troef worden beschouwd. 

 
Het doel is hier de toegang tot kwaliteitsvolle groene 

ruimten te verbeteren, iets wat zij onderschrijft. Dit domein 
behoort echter tot de Koninklijke Schenking en wordt beheerd 
door de Regie der gebouwen. Bovendien wordt het sinds 2016 
gebruikt door de Kanselarij van de Eerste Minister. De plaats 
wordt dikwijls gebruikt voor activiteiten in verband met 
staatsfuncties. Deze plaats draagt bij tot de uitstraling van 
België op internationaal niveau. Het is belangrijk om rekening 
te houden met die activiteiten en met de 
veiligheidsvoorzieningen die daarmee gepaard gaan. 
Bovendien zijn er werken gepland en zijn er nog studies aan 
de gang in verband met de veiligheidsvoorzieningen. 

 
Rekening houdend met die elementen, pleit zij ervoor om 

vóór de goedkeuring van de tekst het advies van de Kanselarij 
van de Eerste Minister en van de Regie der gebouwen in te 
winnen. 

 
Drie andere punten zijn volgens haar belangrijk. De 

resolutie behandelt de mogelijkheid voor voetgangers en 
fietsers om het Woluwepad te volgen. Niettemin pleit zij er 
eerder voor dat dit alleen toegankelijk wordt gemaakt voor 
voetgangers, aangezien er een beveiligd en comfortabel 
fietspad bestaat langs de Vorstlaan. Ten tweede moet er een 

Mme Aurélie Czekalski indique défendre un meilleur 
accès aux espaces verts pour tous les Bruxellois. Environ 
264.000 Bruxellois n’ont pas d’accès à un espace vert auprès 
de chez eux. Certains réaménagements de l’espace public 
souffrent d’un manque de verdurisation. Le caractère vert de 
Bruxelles est lié à son image et doit être considéré comme 
un atout. 

 
L’objectif ici est d’améliorer l’accès à des espaces verts 

de qualité, ce à quoi elle souscrit. Toutefois, ce domaine fait 
partie de la Donation royale et est géré par la Régie des 
bâtiments. En outre, il est occupé depuis 2016 par la 
Chancellerie du Premier Ministre. Le lieu est fréquemment 
utilisé pour des activités liées à des fonctions étatiques. Cet 
endroit contribue au rayonnement de la Belgique au niveau 
international. Il est important de tenir compte de ces activités 
et des dispositifs de sécurité qui vont de pair. De surcroit, 
des travaux sont envisagés et des études liées aux dispositifs 
de sécurité sont encore en cours.  

 
 
Compte tenu de ces éléments, elle plaide pour que soit 

demandé avant le vote du texte l’avis préalable de la 
Chancellerie du Premier Ministre et de la Régie des 
bâtiments.  

 
Trois autres points sont importants à ses yeux. La 

résolution traite la possibilité pour les piétons et les cyclistes 
de longer le sentier de la Woluwe. Cependant, elle plaide 
plutôt pour qu’il soit uniquement accessible aux piétons, vu 
l’existence d’une piste cyclable sécurisé et confortable le 
long du boulevard du Souverain. En second lieu, il est 
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onderzoek worden verricht naar de impact die de openstelling 
van het park zou hebben op de biodiversiteit. Tot slot dringt 
zij aan op de netheid die dient te worden gerespecteerd in deze 
groene ruimte. 

 
De spreekster wijst op de noodzaak om de haalbaarheid 

van deze tekst te onderzoeken. Het zou jammer zijn om met 
veel pracht en praal een openstelling aan te kondigen, terwijl 
dit nog moet worden onderzocht. 

 
Mevrouw Cieltje Van Achter pleit voor de openstelling 

van meer groene ruimten voor de Brusselaars. Dat blijkt 
bijvoorbeeld uit haar vele betogen voor de openstelling van 
het koninklijk domein van Laken. Tevens vindt ze het jammer 
dat deze tekst van de meerderheid niet werd opengesteld voor 
de leden van de oppositie. In dit soort dossiers moeten we al 
onze krachten bundelen en hoe meer partijen betrokken zijn, 
hoe beter. 

 
Zij zal dit voorstel van resolutie steunen. Niettemin 

moeten de gevolgen voor de te beschermen fauna en flora, 
alsook voor de veiligheid van de site, worden onderzocht. 

 
De heer Fouad Ahidar onderschrijft de opmerkingen van 

mevrouw Cieltje Van Achter. Hij voegt eraan toe dat een 
dergelijke plaats slechts zeer zelden wordt gebruikt voor 
officiële activiteiten en de Covid-19-crisis heeft de noodzaak 
aan meer groene ruimten aangetoond. 

 
Mevrouw Aurélie Czekalski herhaalt haar verzoek om 

advies. In geval van weigering, zal zij amendementen 
indienen. 

 
De heer Emmanuel De Bock verduidelijkt dat het de 

bedoeling is met deze tekst een wens uit te drukken en niet 
om adviezen te vragen. 

 
 

indispensable de réaliser une étude d’impact sur la 
biodiversité qu’aurait l’ouverture du parc. Enfin, elle insiste 
sur la propreté qui devrait être respectée dans cet espace vert.  

 
 
L’oratrice insiste sur la nécessité d’examiner la 

faisabilité de ce texte. Il serait dommage d’annoncer en 
grande pompe une ouverture alors que cela reste à étudier. 

 
 
Mme Cieltje Van Achter plaide pour l’ouverture de plus 

d’espaces verts pour les Bruxellois. Il en est par exemple de 
ses nombreuses interventions sur l’ouverture du domaine 
royal de Laeken. Elle trouve également dommage que ce 
texte de la majorité n’ait pas été ouvert aux membres de 
l’opposition. Dans ce type de dossier, il faut joindre toutes 
nos forces et au plus il y a de partis sont impliqués, au mieux 
c’est.  

 
Elle appuiera cette proposition de résolution. Il faudra 

néanmoins examiner les conséquences sur la faune et la flore 
qu’il faut préserver, ainsi que pour la sécurité du site.  

 
M. Fouad Ahidar souscrit aux remarques de Mme Cieltje 

Van Achter. Il ajoute qu’un tel lieu n’est utilisé que très 
rarement pour des activités officielles et la crise du Covid-
19 a mis en évidence la nécessité d’avoir plus d’ espaces 
verts.  

 
Mme Aurélie Czekalski réitère sa demande d’avis. En 

cas de refus, elle déposera des amendements.  
 
 
M. Emmanuel De Bock précise qu’il s’agit d’exprimer 

avec ce texte une volonté et non de demander des avis. 
 
 

III. Bespreking van de consideransen en van de 
streepjes van het verzoekend gedeelte en 

stemmingen 

III. Discussion des considérants et des tirets 
du dispositif et votes  

 
 

Consideransen 
 
De consideransen lokken geen enkele commentaar uit. 
 

Stemming 
 
De consideransen worden aangenomen bij eenparigheid 

van de 15 aanwezige leden. 
 
 

Verzoekend gedeelte 
 
Mevrouw Aurélie Czekalski stelt amendement nr. 1 voor 

en verantwoordt het. 
 

Stemmingen 
 
Amendement nr. 1 wordt verworpen met 12 stemmen 

tegen 2, bij 1 onthouding. 
 
Aangezien amendement nr. 1 is verworpen, dient 

 
Considérants 

 
Les considérants ne suscitent aucun commentaire. 
 

Vote 
 
Les considérants sont adoptés à l’unanimité des 15 

membres présents. 
 
 

Dispositif 
 
Mme Aurélie Czekalski présente et justifie 

l’amendement n°1. 
 

Votes 
 
L’amendement n°1 est rejeté par 12 voix contre 2 et 1 

abstention. 
 
Compte tenu du rejet de l’amendement n°1, Mme 
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mevrouw Aurélie Czekalski twee amendementen nr. 2 en nr. 
3 in, die zij voorleest en verantwoordt. 

 
Amendement nr. 2 wordt aangenomen bij eenparigheid 

van de 15 aanwezige leden. 
 
Amendement nr. 3 Wordt verworpen met 12 stemmen 

tegen 3. 
 
Het verzoekend gedeelte, aldus geamendeerd, wordt 

aangenomen bij eenparigheid van de 15 aanwezige leden. 
 
 

Aurélie Czekalski dépose deux amendements n°2 et n°3 
qu’elle cite et justifie. 

 
L’amendement n° 2 est adopté à l’unanimité des 15 

membres présents. 
 
L’amendement n° 3 est rejeté par 12 voix contre 3. 
 
 
Le dispositif, tel qu’amendé, est adopté à l’unanimité des 

15 membres présents. 
 
 

IV. Stemming over het geheel van het 
voorstel van resolutie 

 

IV. Vote sur l’ensemble de la proposition de 
résolution  

 
Het aldus geamendeerde voorstel van resolutie wordt in 

zijn geheel aangenomen bij eenparigheid van de 15 
aanwezige leden. 

 
 

L’ensemble de la proposition de résolution, telle 
qu’amendée, est adopté à l’unanimité des 15 membres 
présents. 

 

− Vertrouwen wordt geschonken aan de rapporteur 
voor het opstellen van het verslag. 

 
 
 

 

− Confiance est faite au rapporteur pour la rédaction 
du rapport. 

 
 

 

De Rapporteur                                                     De Voorzitter Le Rapporteur                                                    Le Président  
 
Martin CASIER                                            Tristan ROBERTI 

 
Martin CASIER                                      Tristan ROBERTI 
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V. Tekst aangenomen door de commissie V. Texte adopté par la commission 
 

Het Brussels Hoofdstedelijk Parlement, 
 
Gelet op de Brusselse gewestelijke beleidsverklaring 

waarin de regering er zich toe verbindt het groene netwerk 
voor de Brusselaars te verbeteren, met name via een groene 
wandeling ; 

 
Gelet op de doelstellingen van het gewestelijk plan voor 

duurzame ontwikkeling (GPDO), waarin met name wordt 
geambieerd een sociaal-recreatief netwerk uit te bouwen 
door de bestaande ruimten te herwaarderen ; 

 
Gelet op het feit dat het domein Hertoginnedal is 

geïnventariseerd en in kaart gebracht als component van het 
gewestelijk groen erfgoed; 

 
Gelet op het advies van de Gewestelijke 

Ontwikkelingscommissie van 23 november 2017, waarin 
wordt voorgesteld om niet alleen het concept ‘stedelijk 
landschap’, maar ook de culturele en herinneringswaarde 
van het Brussels erfgoed meer te benadrukken en waarin de 
regering wordt opgeroepen om de verzoeken om uitbreiding 
van die perimeters te onderzoeken; 

 
Overwegende dat de Woluwe door de gemeenten 

Watermaal-Bosvoorde, Oudergem, Sint-Pieters-Woluwe, 
Sint-Lambrechts-Woluwe, Kraainem, Sint-Stevens-
Woluwe/Zaventem en Machelen stroomt en, tot slot, in 
Vilvoorde uitmondt in de Zenne; 

 
Overwegende dat, dankzij de inspanningen die de laatste 

jaren werden geleverd om de Woluwe bloot te leggen en de 
toegankelijkheid ervan te verbeteren, men vandaag de 
Woluwe kan volgen op het grootste deel van haar traject in 
het Brussels Gewest; overwegende dat de toegankelijkheid 
in het domein Hertoginnedal zou bijdragen tot de 
continuïteit van het intergewestelijk blauw netwerk, van 
bron tot monding; 

 
Overwegende dat Leefmilieu Brussel voldoende 

knowhow in huis heeft op het gebied van beheer van groene 
ruimten om ten volle te zorgen voor het behoud en het 
doordachte gebruik van de gedeeltelijk opengestelde site; 

 
 
Gelet op de erfgoedwaarde van het domein Hertoginnedal, 

het park, de beschermde monumenten en de opmerkelijke 
gebouwen; 

 
Gelet op de grote historische waarde van het domein 

Hertoginnedal, met name in het kader van de opbouw van 
de Europese Unie, en op het belang om dat erfgoed bekend 
te maken bij de Brusselse, Belgische en Europese burgers ; 

 
Gelet op de pedagogische waarde om de jonge generaties 

het domein Hertoginnedal te laten ontdekken; 
 
Overwegende dat het domein bijdraagt tot de 

patrimoniale, culturele en toeristische uitstraling van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest; 

 

Le Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale,  
 
Vu la Déclaration de politique régionale bruxelloise par 

laquelle le Gouvernement s’engage à améliorer le maillage 
vert au bénéfice des Bruxellois, notamment au travers d’une 
promenade verte. 

 
Vu les objectifs du Plan régional de développement 

durable (PRDD) dont les ambitions consistent notamment à 
développer le maillage socio-récréatif en valorisant les 
espaces existants ; 

 
Vu que le domaine de Val Duchesse est répertorié et 

cartographié en tant qu’élément du patrimoine vert régional ; 
 
 
Vu l’avis de la Commission régionale de développement 

du 23 novembre 2017 suggérant de mettre davantage en 
valeur la notion de paysage urbain, mais aussi la valeur 
culturelle et mémorielle du patrimoine bruxellois et invitant 
le Gouvernement à examiner les demandes d’élargissement 
de ces périmètres ; 

 
 
Vu que la Woluwe relie les communes de Watermael-

Boitsfort, Auderghem, Woluwe-Saint-Pierre, Woluwe-Saint-
Lambert, Crainhem, Sint-Stevens-Woluwe/ Zaventem, 
Machelen et enfin Vilvoorde où elle se jette dans la Senne ; 

 
 
Vu que grâce aux efforts de remise à ciel ouvert et 

d’accessibilité consentis ces dernières années, il est 
aujourd’hui possible de la longer sur la plus grande partie de 
son parcours en Région bruxelloise et que son accessibilité au 
niveau du domaine de Val Duchesse contribuerait à cette 
continuité bleue interrégionale, de la source à l’embouchure ; 

 
 
 
Vu le savoir-faire de Bruxelles Environnement en matière 

de gestion d'espaces verts qui est de nature à rassurer 
pleinement quant à la préservation de la biodiversité et à 
l'usage raisonné du site, partiellement rendu public ; 

 
 
Considérant l’intérêt patrimonial que représente le 

domaine de Val Duchesse, le parc, ses monuments classés et 
ses édifices remarquables ; 

 
Considérant l’intérêt hautement historique du domaine de 

Val Duchesse, notamment dans le cadre de la construction 
européenne, et l’importance de faire connaître ce patrimoine 
aux citoyens bruxellois, belges et européens ; 

 
Considérant l’intérêt pédagogique de faire découvrir le 

domaine de Val Duchesse aux jeunes générations ; 
 
Considérant que le domaine participe au rayonnement 

patrimonial, culturel et touristique de la Région de Bruxelles-
Capitale ; 
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Overwegende dat het domein behoort tot de Koninklijke 
Schenking, die onder het toezicht van de minister van 
Financiën staat; 

 
Overwegende dat het Dudenpark in Vorst tot de 

Koninklijke Schenking behoort, maar vrij toegankelijk is 
voor het publiek; 

 
Overwegende dat de Woluwe tussen Oudergem en Sint-

Pieters-Woluwe evenwijdig aan de Vorstlaan bovengronds 
stroomt door het domein Hertoginnedal en het Woluwepad, 
dat erlangs loopt, vroeger Oudergem en Sint-Pieters-
Woluwe met elkaar verbond voordat de Vorstlaan werd 
aangelegd; 

 
Overwegende dat zowel de Woluwe als het pad in het 

begin van de 20ste eeuw geprivatiseerd en ontoegankelijk 
werden toen Charles Dietrich eigenaar van het domein werd; 

 
 
Overwegende dat het pad zich in perfecte staat bevindt en 

door de grote vijver afgescheiden is van het domein 
Hertoginnedal, wat het makkelijker maakt om de rest van 
het domein te beveiligen ingeval het pad wordt opengesteld 
voor het publiek; 

 
Overwegende dat het Woluwepad tussen Oudergem en 

Sint-Pieters-Woluwe een meerwaarde biedt voor de actieve 
mobiliteit en de heropening van het pad de vroegere 
voetgangersverbinding tussen de twee gemeenten herstelt; 

 
 
Gelet op het grote succes van de uitzonderlijke 

openstellingen van het Woluwepad in het kader van de Dag 
van de Trage Weg in 2018 en van de Waterdagen in 2019, 
wat de belangstelling voor het pad en de toegang tot de rivier 
aantoont; 

 
Overwegende dat, tegelijk met de volledige openstelling 

van het Woluwepad voor het publiek, een gedeeltelijke 
openstelling van het domein Hertoginnedal, die in tijd en 
ruimte strikt beperkt wordt, dient te worden bestudeerd; 

 
Gelet op de nood aan kwaliteitsvolle sociaal-recreatieve 

ruimten in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest; 
 
Verzoekt de Brusselse Hoofdstedelijke Regering: 
 
 

− de federale regering, meer bepaald de Eerste Minister, de 
minister bevoegd voor de Regie der Gebouwen alsook 
de Koninklijke Schenking, mee te delen dat het Brussels 
Parlement het Woluwepad volledig en andere zones van 
het domein Hertoginnedal op strikt beperkte wijze wenst 
open te stellen voor het publiek ; 
 

− de federale overheid te verzoeken onderhandelingen te 
starten met de Koninklijke Schenking met het oog op de 
gedeeltelijke openstelling van het domein 
Hertoginnedal ; 
 

− een overleggroep op te richten die bestaat uit 
vertegenwoordigers van de federale overheid, het 

Considérant que le domaine ressort de la Donation royale, 
sous le contrôle du ministre des Finances ; 

 
 
Considérant que le Parc Duden à Forest ressort de la 

Donation royale mais est librement accessible au public ; 
 
 
Considérant que parallèlement au boulevard du 

Souverain, entre Auderghem et Woluwe-Saint-Pierre, la 
Woluwe s’écoule à ciel ouvert dans le domaine de Val 
Duchesse et qu’elle est longée par le sentier de la Woluwe qui 
reliait historiquement Auderghem et Woluwe-Saint-Pierre 
avant la création du boulevard. 

 
Considérant que tant la Woluwe que le sentier furent 

privatisés et rendus inaccessibles au début du 20ème siècle, 
lorsque Charles Dietrich devint propriétaire du site ; 

 
 
Considérant que ce sentier est en parfait état et qu’il est 

séparé du domaine de Val Duchesse par le grand étang, ce qui 
facilite la sécurisation du reste du  domaine en cas d'ouverture 
complète au public ; 

 
 
Considérant la plus-value en termes de mobilité active du 

« chemin de Woluwe », qui permet de relier Auderghem à 
Woluwe-Saint-Pierre, et que la réouverture de ce chemin 
permet de rétablir la liaison piétonne historique entre ces deux 
communes ; 

 
Considérant que les ouvertures exceptionnelles du sentier 

de la Woluwe, organisées en 2018 dans le cadre de la Journée 
des Sentiers, et en 2019 dans le cadre des Journées de l’Eau, 
ont rencontré un énorme succès, démontrant ainsi l’intérêt 
pour ce chemin et pour l’accès à cette rivière ; 

 
Considérant que, parallèlement à l’ouverture complète du 

sentier au public, une ouverture partielle du domaine de Val 
Duchesse, strictement limitée dans le temps et dans l’espace, 
doit être étudiée ; 

 
Considérant le besoin d’espaces socio-récréatifs de qualité 

en Région de Bruxelles-Capitale ; 
 
Demande au Gouvernement de la Région de Bruxelles-

Capitale : 
 

− de transmettre au Gouvernement fédéral, et plus 
spécifiquement à la Première Ministre et au Ministre 
chargé de la Régie des Bâtiments ainsi qu’à la Donation 
royale, la volonté du Parlement bruxellois d’ouvrir au 
public le chemin de la Woluwe et, de manière strictement 
limitée, d’autres zones du domaine de Val Duchesse ; 
 

− de demander aux autorités fédérales d’entamer des 
négociations avec la Donation royale en vue de 
concrétiser l'ouverture partielle du domaine de Val 
Duchesse ; 
 

− de créer un groupe de concertation réunissant des 
représentants de l’Etat fédéral, de la Région bruxelloise, 
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Brussels Gewest, de Koninklijke Schenking, de 
gemeente Oudergem, de gemeente Sint-Pieters-Woluwe 
en Leefmilieu Brussel; 
 

− de federale regering te verzoeken een 
haalbaarheidsstudie te laten uitvoeren, teneinde te 
bepalen onder welke voorwaarden het domein 
Hertoginnedal gedeeltelijk kan worden opengesteld voor 
het publiek met respect voor de flora en fauna en de 
habitats op de site, teneinde de impact van het publiek 
zoveel mogelijk te beperken. 

de la Donation royale, de la commune d’Auderghem, de 
la commune de Woluwe-Saint-Pierre et de Bruxelles 
Environnement ; 
 

− de demander au Gouvernement fédéral la réalisation d’une 
étude de faisabilité afin de déterminer dans quelles 
conditions cette ouverture partielle du Domaine de Val 
Duchesse au public pourrait se faire dans le respect de la 
faune, de la flore et des habitats présents sur le site, afin 
de réduire au minimum l'impact de l'ouverture au public 
sur ceux-ci. 
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VI. Amendementen VI. Amendements 
  
Nr. 1 (van mevr. Aurélie CZEKALSKI) N° 1 (de Mme Aurélie CZEKALSKI) 

 
Verzoekend gedeelte 

 
Het verzoekend gedeelte te vervangen door het volgende: 
 
“Verzoekt de Brusselse Hoofdstedelijke Regering: 
 
 
˗ in overleg met de federale Staat, de Kanselarij van 

de Eerste Minister, de Koninklijke Schenking en de 
Regie der Gebouwen, de mogelijkheden te 
onderzoeken voor een gedeeltelijke of occasionele 
openstelling van het domein Hertoginnedal voor het 
publiek die verenigbaar zijn met het gebruik door de 
Kanselarij van de Eerste Minister en met het 
gebruik in het kader van de activiteiten verbonden 
aan de functie van Eerste Minister en de organisatie 
van internationale vergaderingen; 

˗ in de haalbaarheidsstudie rekening te houden met 
alle veiligheidsaspecten enerzijds en het behoud van 
de biodiversiteit op de site anderzijds.”. 

 
 
 

VERANTWOORDING 
 
De kwestie van de gedeeltelijke openstelling van groene 

ruimten die beheerd worden door de federale Staat, moet geval per 
geval worden geanalyseerd, rekening houdend met de specifieke 
kenmerken van elke site. 

 
Het domein Hertoginnedal maakt sinds 1930 deel uit van de 

Koninklijke Schenking, wordt beheerd door de Regie der 
Gebouwen en sinds 2016 gebruikt door de Kanselarij. Sinds 2016 
wordt het domein dus gebruikt voor activiteiten verbonden aan de 
functie van Eerste Minister, zoals het houden van internationale 
vergaderingen. Het domein wordt eveneens gebruikt om 
staatshoofden en regeringsleiders te ontvangen. Om 
veiligheidsredenen behoort permanente toegang tot het domein 
thans niet tot de mogelijkheden. Occasionele toegang is 
daarentegen wel mogelijk zoals tijdens de Open 
Monumentendagen of evenementen zoals de Waterdagen. De 
toegang wordt dan gecontroleerd door de lokale politie. 

 
Het amendement strekt er dan ook toe het voorstel van resolutie 

meer af te stemmen op de realiteit en bijgevolg sneller operationeel 
te maken in overleg met alle betrokken actoren. Daartoe wordt 
voorgesteld dat de Brusselse regering de mogelijkheden van een 
occasionele openstelling onderzoekt in overleg met de federale 
Staat, de Kanselarij van de Eerste Minister, de Koninklijke 
Schenking en de Regie der Gebouwen, rekening houdend met de 
veiligheidsvereisten en de noodzaak om de eventuele gevolgen 
voor de biodiversiteit van de site te evalueren. 

 

 
Dispositif 

 
Remplacer le dispositif par le dispositif suivant :  
 
« Demande au Gouvernement de la Région de Bruxelles-

Capitale : 
 

˗ d'étudier, en concertation avec l'État fédéral, la 
Chancellerie du Premier Ministre, la Donation royale, 
et la Régie des bâtiments, les possibilités d'une 
ouverture au public partielle ou ponctuelle du domaine 
de Val Duchesse au public, qui soient compatibles 
avec l’occupation du domaine par la Chancellerie du 
Premier Ministre et l’usage qui en est fait dans ce 
cadre pour les activités liées à la fonction du Premier 
Ministre et la tenue de réunions internationales ;  
 

˗ de tenir compte dans cette étude de faisabilité de tous 
les aspects liés à la sécurité d’une part et à la 
préservation de la biodiversité sur le site d’autre 
part. » 

 
 

JUSTIFICATION 
 

La question de l’ouverture partielle d’espaces verts gérés par 
l’État fédéral doit être analysée au cas par cas compte tenu des 
spécificités de chaque lieu.  

 
 
S’agissant de Val Duchesse, ce domaine appartient à la 

Donation royale depuis 1930. Il est géré par la Régie, avec pour 
occupant depuis 2016 la Chancellerie. Depuis 2016, le domaine est 
donc utilisé pour des activités liées à la fonction du Premier 
ministre comme la tenue de réunions internationales. Il est 
également utilisé pour accueillir des Chefs d’État et de 
gouvernement. Pour des raisons de sécurité, il n’est actuellement 
pas possible de donner accès de manière permanente au domaine. 
Par contre, des accès ponctuels ont été autorisés comme lors des 
journées du patrimoine ou d’évènements tels que les Journées de 
l’eau. L’accès est alors encadré par la police locale. 

 
 
Cet amendement vise donc à rendre la proposition de résolution 

plus en phase avec la réalité et dès lors opérationnelle plus 
rapidement en concertant l’ensemble des acteurs concernés. Il est 
proposé pour ce faire que le gouvernement bruxellois étudie les 
pistes d’ouverture ponctuelles, en concertation avec l’État fédéral, 
la Chancellerie du Premier Ministre, la Donation royale et la Régie 
de bâtiments, tout en respectant les impératifs en matière de 
sécurité et en tenant compte de la nécessité d’évaluer les éventuels 
impacts sur la biodiversité du site. 

  
Nr. 2 (van mevr. Aurélie CZEKALSKI) N° 2 (de Mme Aurélie CZEKALSKI) 

 
Verzoekend gedeelte 

 
Het eerste streepje van het verzoekend gedeelte te 

vervangen door: 
 
˗ “de federale regering, meer bepaald de Eerste 

 
Dispositif 

. 
Remplacer le premier tiret du dispositif comme suit : 
 
 

˗ « de transmettre au Gouvernement fédéral, et plus 
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Minister, de minister bevoegd voor de Regie der 
Gebouwen alsook de Koninklijke Schenking, mee te 
delen dat het Brussels Parlement het Woluwepad 
volledig en andere zones van het domein 
Hertoginnedal op strikt beperkte wijze wenst open 
te stellen voor het publiek;”. 

 
 

VERANTWOORDING 
 
Het amendement preciseert de twee leden van de federale 

regering op wier toezichtsbevoegdheden het voorstel betrekking 
heeft. 

 

spécifiquement à la Première Ministre et au Ministre 
chargé de la Régie des Bâtiments ainsi qu’à la 
Donation royale, la volonté́ du Parlement bruxellois 
d’ouvrir au public le chemin de la Woluwe et, de 
manière strictement limitée, d’autres zones du 
domaine de Val Duchesse ; » 

 
 

JUSTIFICATION 
 

Cet amendement précise les deux membres du gouvernement 
fédéral dont les compétences de tutelle sont visées par la présente 
proposition. 

  
Nr. 3 (van mevr. Aurélie CZEKALSKI) N° 3 (de Mme Aurélie CZEKALSKI) 

 
Verzoekend gedeelte 

 
Her vierde streepje van het verzoekend gedeelte te 

vervangen door: 
 
˗ “de federale regering te verzoeken een 

haalbaarheidsstudie te laten uitvoeren, teneinde te 
bepalen onder welke voorwaarden het domein 
Hertoginnedal gedeeltelijk kan worden opengesteld 
voor het publiek rekening houdend met alle 
veiligheidsaspecten enerzijds en het behoud van de 
biodiversiteit op de site anderzijds.” 

 
 

VERANTWOORDING 
 
Dit amendement strekt ertoe alle veiligheidsaspecten in die 

studie op te nemen, gelet op de activiteiten die regelmatig 
georganiseerd worden op het domein in het kader van 
internationale activiteiten. De studie moet uitgevoerd worden in 
samenwerking met de Kanselarij van de Eerste Minister, de 
Koninklijke Schenking en de Regie der Gebouwen. 

 
Dispositif 

 
Remplacer le quatrième tiret du dispositif comme suit :  
 
 

˗ « de demander au Gouvernement fédéral la réalisation 
d’une étude de faisabilité́ afin de déterminer dans 
quelles conditions cette ouverture partielle du 
Domaine de Val Duchesse au public pourrait se faire 
en tenant compte de tous les aspects liés à la sécurité 
d’une part et à la préservation de la biodiversité sur le 
site d’autre part. » 

 
 
 

JUSTIFICATION 
 

Cet amendement vise à inclure dans cette étude tous les aspects 
liés à la sécurité, compte tenu des activités qui sont régulièrement 
organisées au domaine dans le cadre d’activités internationales. 
Cette étude doit se faire en concertation avec la Chancellerie du 
Premier Ministre, la Donation royale et la Régie de bâtiments. 
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